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Neuwsbrief van het stamboek  

Beste schapenfokkers.. 

Het is een roerige tijd in Nederland. Er heerst 

veel wanhoop en verdriet bij de veehouders.  

Demonstraties van de boeren door heel 

Nederland. De oorlog in Oekraine,  de hoge 

energie prijzen. Het raakt ons allemaal. 

Daarentegen loopt de handel bij de schapen 

wel gestaag door. De prijzen zijn goed en er 

is ook vraag naar fokdieren. Gras in de wei is  
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Stikstof crisis. 

Ik ga hier niet zo’n 

oerlelijk kaartje van 

RIVM plaatsen. Ik wil 

juist laten zien hoe het 

moet blijven in 

Nederland, en dat is 

met koeien en schapen 

in de wei op het 

platteland. 
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Ik hoef  niet veel uit te leggen over de stikstof waanzin want er is zoveel te lezen op 

social media en in het nieuws. Wat het betekend voor de koeien boeren is wel bekend 

maar wat het precies voor schapenfokkers gaat betekenen weet ik niet. Ook een 

aantal leden van ons stamboek zullen last hebben van de stikstofcrisis. Zo ook wij, met 

onze boerderij. Wij staan ingetekend voor 57% reductie. Wat betekend dat we meer 

als de helft van onze  koeien weg moeten doen, en niet meer verder kunnen met ons 

levenswerk. En dan nog wel 3 zoons die graag verder willen met het bedrijf. 

mooi groen en de zomervakantie is  in aantocht .Alle tijd om deze nieuwsbrief te 

lezen. Veel lees plezier. 



 

 

  

 

 

 

 

 

 Schapen scheiden minder stikstof uit als koeien  Schapen worden zelfs ingezet om in 

een natuurgebied te laten grazen. Om de weides open te houden en schapen nemen 

weer zaden mee in hun wol en dat is goed voor de zaadverspreiding. Uiteindelijk zal  

niemand weten hoe het stikstof crisis gaat aflopen maar het zal nog wel veel onrust 

geven. 

 

 

 

 

Enquete     

aflammeren 

 

Binnenkort zal er 

weer een enquete 

komen over hoe het 

lammerseizoen is 

verlopen dit jaar. Zo 

kunnen we 

eventueel veel 

voorkomenden 

problemen die uit de 

enquete naar voren 

komen wat mee 

gaan doen. Graag 

jullie medewerking  

zodat we een goed 

beeld krijgen over al 

onze leden in het 

stamboek. 

Verslag Dag van het Schaap 

Het was een gezellige dag. Weer na lange tijd kon dit evenement  

plaats vinden. We hadden een mooie plek bij het NSFO plein. Ook 

NSFO had het goed georganiseerd. De prijsvraag die we hadden trok 

aardig wat mensen aan en het is leuk om te zien hoe ze dan de 

schapen van Peter en Manuela en van Frank bekijken en een gokje 

wagen wat de schapen bij elkaar wegen. In de andere hal had Teus 

Verweij ook schapen meegenomen en zo konden we ons als 

stamboek meer dan goed presenteren. 

Teus en Frank nogmaals bedankt voor jullie inzet om schapen mee te nemen naar 

het Dag van het Schaap. Ook hebben Adrie , Koos en Bertus veel voorwerk geregeld 

voor de Dag van het Schaap. Ook dank daarvoor. We hebben leuke gesprekken 

gevoerd met fokkers die de Noordhollanders kende. Of een aantal jaren gehad 

hebben of nog steeds hebben rond hebben lopen. De vraag van onze prijsvraag was: 

hoeveel wegen de schapen bij elkaar. Het antwoord was 201.5 kilo.  De heer Epema 

uit Rinsumageest en de meneer Joost uit Aagtekerke zaten er het dichtstbij.  Dick 

Janssen die ook  een emmer sheep vitality gesponsord heeft, heeft een mooi ritje 

voor de boeg om helemaal in beneden Zeeland en bovenin Friesland de prijzen af te 

leveren bij de winnaars. Bedankt Dick Janssen.  Onze ervaring van zo’n evenement is 

dat de Noordhollander echt wel meetelt in de schapenwereld en dat het goed is om 

er te zijn en de positieve eigenschappen nog extra te laten zien aan de bezoekers.  



 

  
 

Presentjes  

We hadden voor 

het Dag van het 

Schaap mooie 

presentjes gemaakt 

om uit te delen. 

Door enige vertraging van het bestuur door andere 

werkzaamheden zijn we wat later met de info voor de 

rammenkeuring. We komen binnenkort met de 

foktechnische commisie bij elkaar om een aantal 

zaken te bespreken. We gaan dit  terug koppelen aan 

het NSFO. Zoals jullie weten gaat NSFO dit jaar voor 

ons de rammenkeuren. Hoe het er uit gaat zien horen 

jullie zo snel mogelijk. Heb je vragen over de 

rammenkeuring dan horen we het graag  

 
 
 Peter Boere en Manuela zijn aanwezig geweest  bij de ALV  van de NSFO. Wij hebben de  

overeenkomst NSFO-stamboek NFS ondetekend. Deze is  in de  ledenvergadering van  NSFO 

van 16 december 2019 vastgesteld. Met de corona tijd is daar dus enige tijd vertraging 

opgelopen. 

De NSFO heeft ook meerdere projecten lopen waar we even voor 2 daarvan aandacht willen 

vragen onder de leden. 

 LEREN OVER KRINGLOOPLANDBOUW  

Vanuit de SABE regeling ‘Samen leren in project over duurzame landbouw’ heeft NSFO een 
subsidie toegewezen gekregen om 3 studiegroepen (10 schapenhouders per groep) te 
starten om samen te leren over kringlooplandbouw. Als start van het project zal een 
bedrijfsscan uitgevoerd worden bij de deelnemende schapenhouders, uitgevoerd door een 
van de dierenartsen van Schapendokter.nl. 

Je kan je opgegeven zie  bovenstaande als je daar interesse in hebt. Op de site van de NSFO 
lees je daar meer over en voor info kan je altijd even bellen naar de NSFO. 

Misschien is het ook leuk om als je gaat deelnemen aan deze studiegroep om andere leden 
van ons  stamboek je ervaringen te vertellen en wat je eventueel geleerd hebt van deze 
studiegroep. 

Je kan je ook nog steeds opgeven voor de wormresistentie. Het is ons onbekend hoeveel 
leden van de Noordhollander hier aan mee doen. Zoals hieronder te lezen is  kan het met 
een doe-het-zelf test  Hoe meer fokkers mee doen aan dit onderzoek hoe betrouwbaarder 
de cijfers zullen zijn. Ook hier kun je meer informatie vinden op de site van de NSFO of 
neem contact op met NSFO. 

MONSTERNAME V OOR FOKKEN OP WORMRESISTENTIE  

Voor het fokken op wormresistentie worden er 'doe-het-zelf' pakketten toegezonden naar 
de deelnemers. Deze pakketten bevatten naast een instructie over hoe de speekselmonsters 
te nemen de watten, de buisjes, een tang om de wat goed in vast te klemmen en stickers 
van de dieren met daarop hun diernummers. Het enige wat je zelf nog nodig hebt is een 
flesje alcohol of spiritus om tussen twee dieren door de tang even te ontsmetten. 

 

 

 

Rammenkeuring 

NSFO 

https://www.schapendokter.nl/


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

40 jaar bestaan, BBQ 

10 september is de  BBQ georganiseerd  bij Ab Vonk in Ouderkerk aan den IJssel. We 

knopen er meteen een bedrijfsbezoek aan vast. De uitnodiging zal binnenkort 

verschijnen. We kijken wat er dan op dat moment voor corona regels zijn maar meer 

informatie over deze feestelijke dag krijgen jullie nog..  

 

We mogen ook in ons stamboek weer een nieuw lid verwelkomen. 

Maarten Hutten uit Twello. Hij heeft bij Henk Verheul 25 ooilammeren gekocht en 

wilde graag in het stamboek. Welkom. 

Nieuw lid  

Verloop verkoop Noordhollander 

De vraag naar fokooien verloopt prima. De meeste reageren via de marktplaats. Er 

zijn ook een aantal fokkers die zijn lammeren al besproken hebben en dat horen we 

graag. Ook graag even doorgeven aan het secretariaat wat er nog te koop of al 

verkocht is zodat we de juiste informatie kunnen doorgeven. 

 

 

Foto’s en filmpjes 

mag je altijd 

opsturen naar het 

secretariaat, zodat 

we die kunnen 

gebruiken voor 

social media. 

Diverse 

Wolvenschade 

Wij kregen een tip van Corney Niemeijer dat wij als stamboek schaap niet 

voorkomen in de lijst van BIJ 12 (Waardebepaling van schapen (€) voor taxatie bij 

verlies door wolven). Wij gaan hier als bestuur achteraan. 

Als er nog zaken zijn wat je denkt dat moet het bestuur weten, of iets mee doen 

dan horen we het graag. 



 

 

 

 

 

 

 

                                                                Naam 

                                                Wim van der Linde (72 jaar) 

Woonplaats 

Emmeloord. Schaapskooi in Tollebeek vlak bij Urk. 

Beroep 

Schapenhouder, akkerbouwer en bestuurder windmolen project. 

Aantal Noordhollander schaap 

Momenteel 200 schapen.  

 

Ik ben met 19 jaar begonnen met schapen en houd nu dus al 53 jaar schapen. Ik heb besloten 

te stoppen met als reden mijn leeftijd. Ik ben nog van plan de dijk te houden en alleen te gaan 

weiden zonder lammerentijd. Zo kan ik makkelijker mijn       bedrijfsvoering bijstellen wanneer 

dit noodzakelijk is voor mijn eigen conditie. Mijn opvolger in de akkerbouw zal dit niet gaan 

voortzetten. Ik heb altijd de combinatie goed vol kunnen houden. 

Lid van stamboek sinds 

Van 1969 tot 1992 had ik 350 Texelse schapen met lammeren (niet zwoegervrij). In 1992 

omgeschakeld naar Noordhollanders (zwoegervrij) en heb ik circa 400 fokschapen en 700 

lammeren gehouden. 

Waarom Noordhollander 

Het is een hard schaap in de grote koppel. Dit komt door de Finse invloed. Dit schaap past 

goed op zichzelf, ook bij een drie- of vierling nog in zeer goede conditie. Melkproductie is 

goed, al blijft dit wel een aandachtspunt voor de fokkerij. Veel melk geeft goede lammeren en 

een drieling moet eigenlijk bij de moeder kunnen blijven. Het is wel noodzakelijk een goede 

lambar te hebben voor de opvang van drie- en vierlingen. De Swifter is een kruising met een 

melkschaap en geeft denk ik iets meer melk.  Bij een goed management heb je geen last van 

slepende melkziekte. 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Fokdoel 

Gezonde schapen die de zoogperiode goed volhouden en niet direct omvallen. 

Mijn ervaring is dat dit duidelijk beter is bij de Noordhollander dan bij Texelaars en 

Swifters. Al fokt het Texels stamboek ook meer in de richting van grotere en 

sterkere schapen.  Zwoegervrij is in een groter koppel een zeer belangrijke 

economische factor. 

Dekseizoen 

Wij hebben een aparte schaapskooi aan de dijk waar ik 4 weken in bivakkeer. In de 

nacht loop ik elke 2 uur door de koppel om eventueel te helpen bij de verlossing, 

maar net zo belangrijk het schaap en lammeren op tijd in een kraamhokje en de 

verzorging van de lambar. Ik heb dit altijd goed vol kunnen houden. Overdag heb 

ik wel vaak hulp voor de verzorging van de schapen zodat ik even rustig kan eten 

en douchen. Na het avondeten ga ik even op de bank rusten en ga daarna weer de 

schaapskooi in. 

Huisvesting 

Een week voor het lammeren komen de schapen bij de schaapskooi en scheren wij de 

schapen. De schapen lopen de hele winter buiten op groenbemestingspercelen. Ook bij 

sneeuw. Als het gras voldoende lang is halen de schapen het gras wel naar boven. 

Belangrijk vind ik dat de schapen goed actief blijven en bewegen.  Bij de schaapskooi 

krijgen ze volop aardappelen, winterwortelen, uien of witlofpennen en graszaadhooi (net 

wat voorradig is vanuit de akkerbouw) en iets krachtvoer.  

De eerste lammeren lopen na een dag of 10 (afhankelijk van het weer) buiten. Onze dijk 

ligt op het oosten en groeit snel bij een zonnetje. Ook kunnen de lammeren uit de wind 

komen in de luwte van de dijk. Met de grote koppel was het altijd  belangrijk gauw ruimte 

te maken anders raakt de schaapskooi te vol. Drachtige schapen kunnen dichter worden 

gehokt dan schapen met lammeren. Ook blijft het overzicht beter wanneer de lammeren 

in koppeltjes van een 25 moederschapen steeds naar buiten gaan. 

Grondsoort 

5 kilometer dijk is circa 30 hectare. Vanaf eind september grazen de lammeren op 

groenbemesting in de polder waar zij goed op groeien om later weg te gaan voor de 

slacht. Meestal worden de ooilammeren in juli al verkocht voor de fokkerij.    

 

Wat gaat goed en wat kan 

beter 

In combinatie met de 

akkerbouw is de kostprijs laag. 

Elk jaar wel ruim honderd 

barlammeren, hier zit niet de 

grootste winst in. Dit kost 

poeder en veel begeleiding. 

Ook deze lammeren doen 

minder natuurlijke resistentie 

op en kunnen voor langere tijd 

zorgenkindjes blijven. Uren 

moet je niet teveel tellen bij 

de schapenhouderij, niet elk 

uur wordt betaald.    

 

 



 

 

Toekomstvisie 

Schapenhouderij blijft in Nederland wanneer je de kostprijs  in de hand kan 

houden. Door de schapen bijvoorbeeld op dijken en marginale grond te houden of 

een combinatie met akkerbouw of melkveebedrijf kan ook een goed 

uitgangspunt zijn. De betreffende boer moet wel schapen mijnend zijn.  

Fok een sterk schaap met veel melk. Zorg voor een goede gezondheidstatus van 

de koppel. Zwoegervrij, rotkreupelvrij, geen besmetting van 

zomerlongontsteking en zo nodig enting voor Het Bloed en een goed 

maagdarmworm beleid. Dit is een belangrijke opbrengst gegeven en heeft een 

kostprijs verlagend effect. Het is de moeite waard om hier goed over na te 

denken.  

Heeft u tips voor de andere leden 

Ga zo door en breidt het aantal fokkers en schapen binnen het stamboek uit. Pas het 

beleid op uw bedrijf aan naar uw omstandigheden. Ieder bedrijf vraagt haar eigen 

beleid. Doe hoe u het graag wil en leuk vindt. Leer van andere bedrijven, maar volg uw 

eigen ideeën.  

 

 

 



 

 

 

 

 

Belangrijke adressen 

Dit was de tweede nieuwsbrief voor de leden 

van het stamboek. 

Foto’s zijn van de verschillende fokkers uit het 

stamboek. 

Interview gemaakt door Rein de Jong met 

medewerking van Wim van der Linde 

Nieuwsbrief is gemaakt door Manuela van 

Beest 
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Cynthia Kerssens 
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Bestuurslid: 
Peter Boere 
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